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فیبر نوری 

محقق می شود؟
اگرچه با مصوبه اخیر هیأت 
دولت، حمایت های مالی از 

اپراتورهای ثابت وارد مرحله 
 جدیدی شده 

 اما سال هاست که موانع 
بسیاری پیش روی توسعه 

فیبرنوری بوده است

ماسک،توییترراخنثیمیکند

با موج غیرفعال شــدن اکانت های چپ گرا در توییتر، ایلان 
ماسک درنظری که شب گذشــته منتشر شد، گفت توییتر 
باید از نظر سیاسی بی طرف باشد. به گزارش گاردین، توییتر 
تأیید کرد در روزهایی که پیشنهاد خرید 44میلیارد دلاری 
ماسک توسط هیأت مدیره این شرکت پذیرفته شد، صدها 
هزار کاربر، حساب های خود را در این سایت بستند که منجر 
به کاهش تعداد دنبال کنندگان برای سیاستمداران چپ گرا 
ازجمله افراد مشهوری مانند باراک و میشل اوباما و جرمی 

کوربین شده است.
در همین حال، اینفلوئنسرهای جناح راست مانند مارجوری 
تیلور گرین، نماینده راست افراطی کنگره، بوریس جانسون و 
تد کروز همگی با ثبت نام کاربران جدید برای این سرویس، 

دستاوردهای بزرگی داشته اند.
ماسک در جدیدترین ســری توییت هایی که در مورد این 
پلتفرمی که امیدوار است به مالکیت خصوصی درآید، نشان 
داده است که به دنبال سیاسی کردن توییتر نیست. او چندی 
پیش توییتی با این مضمون زده بود: برای اینکه توییتر سزاوار 
اعتماد عمومی باشد، باید از نظر سیاسی بی طرف باشد، که 
در واقع این یعنی هر دو طرف راست افراطی و چپ افراطی به 

یک اندازه در تیررس خواهند بود.
در اظهارات قبلی، ماســک به صراحت در مورد تمایل خود 
برای ترویج آزادی بیان در توییتر صحبت کرده و گفته بود 
مخالف سانسور کردن فراتر از قانون است. او در یک توییت 
دیگر، نوشــته بود: اگر مردم خواهــان آزادی بیان کمتری 
هستند، از دولت می خواهند قوانینی را در این زمینه تصویب 
کند. بنابراین، فراتر رفتن از قانون مغایر با خواســت مردم 

است.
اظهارات او به عنوان انتقاد از سیاســت های اعتدالی موجود 
توییتر، به ویژه آنهایی که بر جناح راست ایالات متحده تأثیر 
گذاشته اند، تفسیر شده است. دونالد ترامپ، رئیس جمهور 
سابق آمریکا در سال 2021به دلیل نقشــی که در تشویق 
هجوم به ســاختمان کنگره آمریکا داشت، از حضور در این 

شبکه اجتماعی محروم شد.
اما به اعتقاد ماســک، تغییــرات او بر همه کاربــران تأثیر 
می گذارد. او در پاســخ به بن شاپیرو، یکی از شخصیت های 
رسانه ای راست گرا، گفت: حملات به شدت و سریع، به طور 
عمده از ســمت حزب چپ انجام می شوند، که جای تعجب 
نیست. با این حال، باید بگویم که راست ها هم من را بی نصیب 

نگذاشته اند.
توییتر در سه ماهه اول سال جدید 229میلیون کاربر روزانه 
داشت که نسبت به 214.7میلیون کاربر در سه ماه گذشته 
افزایش داشت. این افزایش اندکی بیشتر از انتظار تحلیلگران 
بود. توییتر در گزارشــی که ممکن اســت یکی از آخرین 
گزارش های درآمدی خود به عنوان یک شرکت سهامی عام 
باشد، همچنین اعلام کرد که درآمدش در سه ماهه اول به 
1.2میلیارد دلار رسیده است که نسبت به 1.04میلیارد دلار 

در سال قبل اما کمتر از پیش بینی ها بود.

حرکتموفقیتآمیزبازویروباتیک
جدیدایستگاهفضایی

یک بازوی رباتیک جدید برای ایســتگاه فضایی بین المللی 
نخستین حرکت خود را با موفقیت انجام داد. در این حرکت 
موفقیت آمیز، دو فضانورد روس با انجام دویست و پنجاهمین 
راهپیمایی فضایــی، این بازو را تنظیم کردنــد و آن را ارتقا 

دادند.
به گزارش اسپیس، اولگ آرتمیف و دنیس ساتیف مهندسان 
پرواز اکسپدیشــن 67، بــه کاری که یک هفتــه پیش در 
راهپیمایی فضایی آغاز کردند، ادامه دادند تا بازوی رباتیک 
جدید اروپایی )ERA( را برای اســتفاده در بخش روســی 
ایستگاه فضایی تجهیز و پیکربندی کنند. پیاده روی فضایی 
7ســاعته و 42دقیقه  ای آنها با برداشتن نخستین گام  های 

کوچک از دور بیرونی مجموعه مداری به اوج رسید.
زمانی که یکی از دو عامل انتهایی بازو طی راهپیمایی 3ساعت 
و 4دقیقه ای فضایی جدا شد، آرتمیف فریاد زد: بله این بازو 

شروع به حرکت کرد.
این بازو با نام ERA که از سوی آژانس فضایی اروپا ارائه شده 
است نخستین بازویی اســت که می تواند به قسمت بیرونی 
بخش روسی ایســتگاه بین المللی فضایی خدمات رسانی 
کند. بازوهای دیگر این مجموعه، Canadarm2و سیستم 
دستکاری از راه دور ماژول آزمایشی ژاپنی )JEMRMS(، در 
بخش عملیاتی ایالات متحده )USOS( ایستگاه قرار دارند 
و نمی توانند به اندازه کافی گسترش پیدا کنند تا به بسیاری 

از مناطق مورد نیاز در طرف روسیه دسترسی داشته باشند.
بازوی رباتیک ERA نیز ماننــد Canadarm2، مثل یک 
کرم کوچک حرکت می کنــد و بین نقاط پایــه ثابت قرار 
می گیرد. این بازوی 11.3متری می تواند هم از داخل و هم 
از خارج ایستگاه هدایت شود. آرتمیف و ماتیف برای رسیدن 
به نقطه مورد نظر در نخســتین حرکت، ابتدا دریچه را باز 
کردند و از ماژول تحقیقاتی کوچک پویسک خارج شدند تا 
پیاده  روی فضایی را آغاز کنند. آنها پس از استفاده از بازویی 
با نام اســترلا که پیش از بازوی رباتیک اروپایی، تنها وسیله 
جابه جایی فضانوردان و تجهیزات در سراســر بخش روسی 
بود، برای رســیدن به محل کار خود در کنار ماژول نائوکا، 
مشغول برداشتن عایق هایی شدند که انتهای بازو را پوشانده 
بودند. این دومین راهپیمایــی فضایی ماتیف بود که اکنون 
14ساعت و 19دقیقه را خارج از ایستگاه فضایی بین المللی 
سپری کرده است. در مجموع، فضانوردان و ستاره شناسان 
از سال 1998تاکنون 1583ســاعت و 44دقیقه یا 65روز و 
22ساعت و 44دقیقه را در راهپیمایی های فضایی خارج از 

ایستگاه فضایی بین المللی سپری کرده اند.

فضا فناوری

اعتبار۷۰۰میلیاردیبرایدانشگاهها
پارکهایفناوریومراکزرشد

در ســالی که با عنوان »تولیــد؛ دانش بنیان 
و کارآفرین« نامگذاری شــده است، مجلس 
شورای اسلامی می خواهد 700میلیارد تومان 
به دانشگاه ها، پارک های علم و فناوری و مراکز 
رشــد اختصاص دهد. علی خیرالدین، معاون 
نوآوری و فناوری وزیر علوم، تحقیقات و فناوری 
این میزان را مربوط به ســال1401 دانست و 
درباره بودجه دانشگاه ها گفت: »فعالیت خوبی 
از سوی رؤسای پارک های علم و فناوری و وزیر 
علوم در انتهای سال1400 صورت گرفته و در 
نهایت اعتبارات برای برخی از دانشگاه ها محقق 
شده، به گونه ای که برای برخی از دانشگاه ها تا 

110درصد تامین اعتبار انجام شده است.«
به گزارش ایسنا، او با اشاره به اینکه این میزان 
برای دانشگاه های برتر بیشتر بوده، ادامه داد: 
»مشکلات اعتبارات همواره در دانشگاه ها وجود 
داشته و اکنون به ویژه با شــروع فعالیت های 
دانشــگاه ها و تبدیل آموزش های مجازی به 
حضوری، قطعا به پیگیری های بیشــتر برای 

تحقق اعتبارات دانشگاه ها نیاز داریم.«
خیرالدیــن، در واکنــش به ایــن موضوع که 

در سال جاری قرار اســت تعداد شرکت های 
دانش بنیان افزایش یابد و دانشگاه ها با کمبود 
اعتبار مواجه هستند، وزارت علوم چه اقداماتی 
را در دســتور کار خــود دارد، گفت: »مجلس 
شورای اســلامی اعتباراتی را برای دانشگاه ها 
در سال1401 اختصاص داده بود.« او با اشاره 
به اینکه این اعتبارات قرار است به دانشگاه ها، 
پارک های علم و فناوری و مراکز رشد اختصاص 
یابد، ادامه داد: »همچنین 300میلیارد تومان 
نیز برای مناطق ویژه و پهنه هــا و ناحیه های 
فناوری اختصاص خواهــد یافت.« خیرالدین 
همچنین یــادآوری کرد که مــا منتظریم تا 

جداول این اعتبارات نهایی شود. 

افتتاحنخستین
هتلفضاییتا3سالدیگر

گردشگری فضایی این روزها با ارسال افراد معمولی به فضا، بار 
دیگر اوج گرفته است. اکنون یک استارت آپ اعلام کرده که 
قصد دارد تا سال 2025 نخستین هتل فضایی را تا کمتر از 3 

سال دیگر افتتاح کند.
اســتارت آپ Orbital Assembly می گویــد: این هتل 
فضایی ظرفیت 400 مســافر را دارد و مانند یک ایســتگاه 
فضایی جدید عمل خواهد کرد. ایســتگاه یــا هتل فضایی 
»پایونیر« با هدف گسترش تجارت فضایی، انجام تحقیقات 
علمی و سپری کردن اوقات فراغت در فضا قرار است کارش را 
شروع کند. این استارت آپ قصد دارد یکی از ایده های خاص 
دنیای داستان های علمی- تخیلی را به واقعیت تبدیل کند. 
ایده ای که احتمالا آن را از فیلم هایی مثل »میان ستاره ای«، 
»مریخی« و »2001: یک ادیســه فضایی« می شناســید: 
»گرانش مصنوعی«. ناســا پیش از این در دسامبر 2021، 3 
 قرارداد با شرکت های خصوصی آمریکایی » Blue Origin« و 
»Nanoracks « و » Northrop Grumman« منعقد کرده 
تا ایســتگاه های فضایی در مدار پایین زمین را برای استفاده 

عموم گسترش دهند.

براساس اسناد و پرونده های نظارتی 
منتشــر شــده، »ایــان ماســک« 
مدیرعامل تســا، حدود 4.4میلیون 
ســهام خود از ایــن غول خودروســازی 
را بــه ارزش 4میلیــارد دلار فروختــه 
اســت. به گزارش رویترز، ایــن میزان 
معادل 2.6درصد از سهام او در تسا 
به حساب می آید. ماسک در ماه های 
نوامبر و دســامبر سال گذشــته هم با 
یک نظرسنجی توییتری 16.4میلیارد 
دلار از ســهام ایــن شــرکت را فروختــه 

بود.

 ۴ 
میلیارد 

گوگل با انتشار بیانیه ای به تاش  خود 
در ســال 2021 اشــاره کــرده کــه بیــش 
از یــک میلیــون اپلیکیشــن مخــرب را 
از گــوگل پلی به عنوان فروشــگاه مهم 
برنامه هــای اندرویــدی حــذف کــرده 
حســاب  همچنیــن  گــوگل  اســت. 
190هــزار توســعه دهنده را در ســال 

2021مسدود کرده است.

 1 
میلیون 

عدد خبر

اینترنت ثابت اگرچه طی سال های اول ورود اینترنت 
به کشــور، کاربران زیادی را جذب کرد، اما با توسعه 
اینترنت موبایل و مشــکلاتی که پیش روی توسعه 
اینترنت ثابت قرار گرفت، فرایند توسعه پهن باند ثابت 
به کُندی پیش می رفت. درحالی که پهن باند ثابت در 
کشورهای توسعه یافته، مهم ترین شبکه اینترنت به 
شمار می رود، اما ایران طی سال های گذشته، شاهد 
روند رو به رشــد پوشش اینترنت ســیار بوده است. 
اگرچه برای توسعه پوشش اینترنت سیار هم مزایایی 
را می توان برشمرد، اما کاربران خانگی، کسب وکارها، 
سازمان ها و ادارات به شدت به پهن باند ثابت نیازمند و 
وابسته هستند. به عنوان نمونه، آخرین گزارش سازمان 
تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی وزارت ارتباطات 
حاکی از آن است که تا پایان 3ماهه چهارم سال1400 
تنها 154هزار و265 اشتراک ثابت نسبت به 3ماهه 
سوم همین سال واگذار شده است. درحالی که طی این 
بازه زمانی، اپراتورهای همراه توانسته اند در مجموع 
4میلیون  و24هزار و971 کاربر را به سمت خود جذب 
کنند. عدم  توسعه اینترنت ثابت، هم کاربران را دچار 

مشکل کرده و هم مسئولان وزارت ارتباطات را بر آن 
داشته تا با توسعه فیبر نوری این شکاف عمیق را پرُ 
کنند. هم اکنون بیشــتر از 90درصد کاربران کشور، 
مشترک اینترنت پهن باند سیار هستند و تنها حدود 
10میلیون کاربر در کل کشور، مشترک اینترنت ثابت 

به حساب می آیند.

FTTxروندکُندتوسعه
در بهمن ماه سال گذشــته، پروژه توسعه فیبر نوری 
در 2شهر مقدس مشــهد و قم کلید خورد. در زمان 
iranfttx. نگارش این گزارش و براساس آمار سایت
ir تعداد کل پورت های منصوب به  فیبر نوری به عدد 
یک  میلیون  و440 هزار و32پورت رسیده است. اما 
نکته ای که در این ســایت مشــاهده می شود تعداد 
ســرویس گیرنده هاســت که در مجموع 360هزار 
 و841 سرویس گیرنده را شامل می شود. این در حالی 
است که عیســی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات وعده راه اندازی و واگذاری 20میلیون پورت 
فیبر نوری تا پایان1404 را در مراسم افتتاح این طرح 
ملی اعلام کرد. برخی از متخصصان این حوزه با تردید 
به این وعده می نگرند و آن را عملی نمی دانند. ازجمله 
مدیرعامل گروه شرکت های شاتل افزایش 20میلیون 
پورت در این بازه زمانی را یک  رؤیا دانسته و گفته است : 

»طرح این موضوع در بازاری که کل ارتباطات ثابت 
آن به 10میلیون پورت نمی رسد، یک شوخی محض 
است.« با این حال، احمدرضا نخجوانی در گفت وگو 
با همشــهری با اشاره به اینکه شــرکتش تجهیزات 
ارائه نســل جدید اینترنت )VDSL و FTTx( را از 
سال96 خریداری کرده و می تواند 2میلیون سرویس 
ارائه دهد، می گوید: »ما می توانیم تهران، قم، شیراز، 
مشهد، اهواز، قزوین و رشت را تحت پوشش خود قرار 
دهیم، اما با اینکه حدود 5سال از خرید این تجهیزات 
می گذرد، با ما همکاری نمی شود.« به گفته او، »اگر 
اراده ای در نهادهای حاکمیتی وجود داشته باشد، ما 

آمادگی ارائه سرویس های خود را داریم.«

حمایتمالیازبخشخصوصی
عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات اما 
در حاشیه نشست هیأت دولت از یک مصوبه مهم برای 
حمایت از بخش خصوصی و ترغیب آنان به مشارکت 

فعال در پروژه توسعه فیبر نوری خبر داد.
به گفته زارع پور، »براســاس این مصوبــه، 8درصد 
حق السهم دولت از درآمد اپراتورهای همراه در اختیار 
این اپراتورها قرار می گیرد تا صرف توســعه شــبکه 
فیبرنوری شود.« این رقم قبلا 3درصد بود که با این 
مصوبه، دولت نشان داد که عزم خود را برای حمایت 

مالی از توسعه این پروژه جزم کرده است. با این حال، 
زارع پور عنوان کرده، هر زمان این مصوبه ابلاغ شود ما 
ظرف یکی، دو هفته آینده فراخوان عمومی به اپراتورها 
خواهیم داد تا تقســیم کار ملی انجام و این پروژه با 

سرعت بیشتری دنبال شود.

موانعتوسعهفیبرنوری
با این حال، توسعه فیبر نوری در کشور موانع دیگری 
هم دارد که محدود به مســائل مالی نیست. توسعه 
شبکه فیبر نوری از آن دست پروژه هاست که به خاطر 
برخی الزامات نیاز به یک همکاری فرادستگاهی دارد.

به همین خاطر اســت که صادق عباســی شاهکوه، 
رئیس ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی 
می گوید: »دولت به منظور رفع محدودیت های پیش 
روی اپراتورها، برنامه هایی را در قانون بودجه1401 
پیش بینی کرده که به تعامل بهتر با شــهرداری ها، 
وزارت نیرو و سایر سازمان های ذینفع کمک می کند.« 
این صحبت ها به این معنی است که ایجاد مسیرهای 
عبور فیبر نوری با همکاری شــهرداری امکان پذیر 
است.  همچنین داکت ها و ســیم های مسی که در 
انحصار مخابرات است، باید در اختیار این پروژه قرار 
بگیرد و وزارت نیرو هم از این مشارکت فرادستگاهی 

مستثنی نخواهد بود.

عمادالدینقاسمیپناهاینترنت
روزنامه نگار


